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ســنبل آبی تابستان امسال در سایه بی توجهی مسئولان و 
نبود اقدام مناسب بیش از هر زمان دیگری در تالاب انزلی 
دامن گسترانده و نفس تنگ تالاب و زیستمندانش را تنگ 
تر کرده است.به گزارش مهر، حکایت رنجوری تالاب انزلی 
کلافی پیچ در پیچ اســت که سالهاست رنگ التیام به خود 
ندیده اســت. »برای خنثی کردن نقشــه سوداگران، تلاش 
کنید بخش آسیب دیده تالاب انزلی در حد امکان احیا شده 

و به حالت قبل بازگردد.« 
این سخن رئیس جمهور است که متعاقب آتش سوزی های 
اخیر در نیزارهای تالاب انزلی روز ۱۳ شــهریور در نشست 
هیئت دولت بیان شده اســت.و اما روز ۱۵ شهریور رئیس 
سازمان حفاظت از محیط زیست کشور در نشست کمیته 
احیــای تالاب انزلی با بیان اینکه دیدگاه دولت نســبت به 
تالاب انزلی ملی اســت، اعلام کرد: اجازه نمی دهیم تالاب 
انزلی به دریاچه ارومیه دیگری تبدیل شود. استاندار گیلان 
نیز در این جلســه با اشــاره به اینکه گردشگران به جای 
تماشــای لاله تالابی، ســنبل آبی را می بینند، اظهار کرد: 
ما وارث کارشناســی غلط گذشتگان هســتیم و در تالاب 
حتی آب راهی که بتوانیــم از آنجا عبور کنیم وجود ندارد.
واقعیت این است که ســاده ترین و واضح ترین نشان از کم 
توجهی متولیان ذی ربــط در خصوص نجات تالاب انزلی، 
اوضاع و احوال گســترش گیاه مهاجم ســنبل آبی در این 
تالاب است. چرا که اگر انجام اقداماتی نظیر تعبیه و تکمیل 
تصفیه خانه ها، مدیریت فاضلاب ها، رعایت حق آبه و ممانعت 
از دســت درازی سودجویان دشوار و پیچیده به نظر برسد، 
مبارزه با ســنبل آبی اقدامی فوری و با راه حلی مشــخص 

محسوب می شود.
متأسفانه علارغم هشدار کنشگران محیط زیست و رسانه ها 
پیش از شــروع فصل گرم سال اقدام مؤثر و نتیجه بخشی 
از ســوی متولیان در خصوص جمع آوری و امحای مناسب 
ســنبل آبی انجام نشده و وضعیت اســفبار تالاب انزلی و 
آبراه هــای منتهی به آن و نفس تنگ ماهیان این تالاب در 
هجوم بی امان سنبل آبی بر کسی پوشیده نبود.»سنبل آبی؛ 
پژواک مرگ در تالاب ها / کنترل هجوم شــیطان ارغوانی 
در گیلان«، »حمله »ســنبل آبی« به مرکز شــهر انزلی«، 
»»ســنبل آبی« قاتل خاموش تالاب ها / مسئولان به جای 
شــعار عمل کنند«، »چنبره ســنبل آبی بر پیکر بی جان 
تالاب انزلی«، »رسیدن پای »سنبل آبی« به سواحل خزر« 
این ها تنها بخشــی از گزارشــات و اخبار منتشر شده طی 
ســال های اخیر در صفحه خبرگزاری مهر استان گیلان از 

وضعیت سنبل آبی، چالش ها و خطرهای آن است.
عباس عاشــوری رئیس اداره حفاظت و احیای تالاب های 
اســتان گیلان در گفتگو با مهر اعلام کــرد: حدود ۶۵۸۵ 
هکتار از وسعت پهنه های آبی استان حداقل در ۱۸ منطقه 
در سطح یازده شهرستان استان آلوده به گیاه مهاجم سنبل 
آبی اســت.وی درباره اقداماتی که از آغاز امسال به منظور 
مبــارزه با این گیاه مهاجم صورت گرفته اســت نیز گفت: 
پاکسازی بخشی از روگاها و پهنه های آبی در اطراف پناهگاه 
حیات وحش ســل که در مجموعه تالاب بین المللی انزلی، 
جمع آوری ســنبل آبی در رودخانه چمخاله لنگرود انجام 
شده و جمع آوری این گیاه مهاجم نیز در کل تالاب انزلی 

به زودی آغاز می شود.
رئیس اداره حفاظت و احیای تالاب های اســتان گیلان با 
بیان اینکه تعیین پراکنش ســنبل آبی در اســتان صورت 
گرفته اســت، اظهار کرد: همچنیــن چندین مطالعه برای 
مقابله با ســنبل آبی در استان به انجام رسیده است.محمد 
کهنسال دبیر کمیســیون محیط زیست انجمن طرفداران 
توســعه بندر انزلی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: تا 
جایی که من می دانم خوشبختانه سنبل آبی هنوز به همه 
تالاب های گیلان راه نیافته اســت اما شوربختانه مهمترین 
تالاب استان یعنی تالاب انزلی که به دلایل مختلف از جمله 
به واسطه ساحلی بودن و پایین آمدن آب دریاچه کاسپین 

با کمبود آب مواجه اســت به نوعی اسیر این گونه مهاجم 
شده و بیش از نیمی از بخش های دارای آب تالاب را سنبل 
آبی فرا گرفته و موجبات تبخیر بیشــتر آب را فراهم آورده 
است.وی در پاسخ به این پرســش که مسئولیت مبارزه با 
ســنبل آبی در آبراه های داخل شــهر با کدام نهاد یا اداره 
اســت، گفت: یکی از بزرگترین مشکلات موجود در کشور 
به ویژه در زمینه محیط زیســت بــه طور کلی و در زمینه 
تالاب ها به طور خاص همین نامشخص بودن مسئول است.
کهنسال با بیان اینکه در واقع سنبل آبی را اگر یک آفت در 
نظر بگیریم وزارت جهاد کشاورزی می تواند مسئول باشد اما 
از زوایای دیگر هم به موضوع می توان نگاه کرد و وزارت نیرو 
را به دلیل متولی منابع آب بودن، سازمان حفاظت محیط 
زیست را به عنوان تولی گری اکوسیستم ها، وزارت کشور و 
استانداری را به دلیل اینکه اداره کل مدیریت بحران و اداره 
کل پدافند غیر عامل زیر مجموعه آنهاست می توان مسئول 
دانست، ادامه داد: اما باید گفت، گویا حکایت، حکایت آفتابه 

لگن هفت دست و شام و ناهار هیچی است.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده از ابتدای امسال تاکنون 
در این باره بیان کرد: اطلاعات من ممکن است دقیق نباشد 
اما بر مبنای شــنیده ها از جانب دولت برای سنبل آبی پنج 
میلیارد تومــان بودجه در نظر گرفته شــده و قرار بود در 
اختیار اداره کل حفاظت محیط زیســت گیلان قرار گیرد 

که میزان آن بیشتر شبیه یک شوخی و طنزی تلخ و سیاه 
است.کهنســال افزود: تخصیص اعتبار دیر صورت گرفت و 
بهترین فرصت برای برداشــت از دســت رفت و شنیده ها 
حکایت از این دارد که قرار اســت سازمان بسیج سازندگی 
ســپاه قدس گیلان پیمانکار پروژه باشد و انجام کار هم با 
توجه به پایین بودن آب و به گل نشستن سنبل ها به آینده 
و احتمالاً اواخر تابستان یا اوایل پاییز موکول شده است.وی 
ادامه داد: بر اساس دانسته های من برای بحران این چنینی 
با این بودجه صحبت از برنامه ریزی مفهومی ندارد و مهم تر 
اینکه هنوز این پرســش قدیمی ما که برای دفع سنبل آبی 
پس از درو چه تمهیدی اندیشــیده شــده پاسخ درخور و 

مشخصی وجود ندارد.
این کنشگر محیط زیست با بیان اینکه سمن ها و کنشگران 
چه به صورت مکتوب و چه به صورت حضوری همواره پیگیر 
این موضوع بوده اند، گفت: مــن در تنها دیدارم با فرماندار 
انزلی در روزهای عید نوروز به موضوع سنبل آبی پرداختم 
و ضمن انتقاد از اتفاقی که در سال گذشته رخ داد از ایشان 
درخواســت پیگیری کردم و به اهمیت آغــاز اقدام قبل از 
گرم شــدن هوا و همچنین به اهمیت درگیر کردن ادارات 
مختلف نیز اشاره کردم.وی با اشاره به اینکه می دانستم قرار 
نیست بودجه چندانی اختصاص یابد، اضافه کرد: همچنین 
در دو جلســه عمومی و خصوصی انجمن با سرپرست سابق 
اداره کل محیط زیست نیز روی سنبل آبی به عنوان مشکل 
اساسی تاکید کردیم.وی در ادامه صحبت های خود با بیان 
اینکه باید برای سنبل آبی یک برنامه حداکثر سه ساله در 
نظر گرفت و با محوریــت اداره کل مدیریت بحران یا اداره 
کل پدافنــد غیر عامل ضمن بهره گیــری از ظرفیت همه 
ادارات و نهادهای متولی و غیر متولی استان و شهرستان ها، 
بودجه ای متناسب با سطح تســخیر شده توسط این گیاه 

مهاجم اختصاص داد.
این کنشگر محیط زیست با تأکید بر پایش همیشگی بعد 
از دروی کامل سنبل آبی افزود: بودجه ای به صورت سالانه 
در اختیار اداره کل حفاظت محیط زیســت استان گیلان 
باید برای این پایش قرار گیرد.در ســال های اخیر بارها هم 
کارشناسان، هم فعالان محیط زیست و هم رسانه ها درباره 
خطرات و آسیب های سنبل آبی صحبت کرده اند و از سوی 
دیگر متولیان نیز اقداماتی هر چند بی اثر انجام داده اند اما 
امروز به واســطه باز شدن پای ســنبل آبی به حاشیه های 
دریای خــزر و تالاب بین المللی انزلــی باید برنامه ریزی ها 

دقیق تر و اقدامات راهبردی و عملی تر باشد.

مبارزه با سنبل آبی از حرف تا عمل

مرگتالابانزلیدرسایهبیتوجهی
استاندارکردستان تاکید کرد

توسعه گردشگری محور صلوات آباد 
تلاش برای کوتاه کردن فرآیند سرمایه گذاری

گروهشهرستانها-سوماصالحنیا: اسماعیل زارعی کوشا در پنجمین جلسه 
شورای برنامه ریزی و توسعه کردستان مهلت جذب اعتبارات را تا پایان شهریور 
اعلام و اظهار داشــت: یکی از مهمترین مولفه هــای ارزیابی مدیران،  جذب و 
هزینه کرد حداکثری اعتبارات اســت.وی تاکید کرد: کوتاهی و قصور مدیران 
در جذب اعتبــارات علاوه بر برخورد، معرفی مدیران کم کار به مردم را هم در 
پی دارد.اســتاندار کردســتان در ادامه به طرح مطالعاتی مدیریت جامع منابع 
طبیعی صلوات آباد و اهمیت این منطقه در توســعه گردشــگری اشاره کرد و 
گفت: گردنه و روســتای صلوات آباد از مناطق مورد علاقه مردم سنندج است 
ولی فاقد امکانات رفاهی و تفریحی میباشــد که باید مطالعات و طراحی لازم 
بــرای بهره گیری از از عرصه های طبیعی این گردنه و محور برای ایجاد اماکن 

تفریحی انجام شود.
زارعی کوشــا با اشــاره به قابلیتهای استان و نیز ســرمایه گذاران علاقمند به 
سرمایه گذاری در طرحهای گردشگری اضافه کرد:  با مشارکت بخش خصوصی 
می توان اجرای این طرح را امســال کلید زد.اســتاندار کردستان در ادامه لزوم 
توجه به حوضه های آبخیزداری وآبخوانداری در اســتان را یادآور شد و گفت: 
کردســتان از جمله مناطق پر مخاطره در برابر بلایای طبیعی است که باید با 
برنامه ریــزی مدون این مخاطرات را به حداقل رســاند.وی افزود:  قرارگاه ملی 
مقابله با ســیل تشــکیل شــده که در صورت موافقت رئیس جمهور ۳۰ هزار 
میلیــارد تومان اعتبار به آن تخصیص می یابد و بایــد از هم اکنون با احصای 
نقاط آســیب پذیر زمینه بهره مندی از این اعتبارات را فراهم کرد.زارعی کوشا با 
اشاره به ۴۰۰ مصوبه کارگروه امور زیربنایی استان از سال ۱۳۹۹ تاکنون اشاره 
و اظهار داشت: کمیته ای منتخب از دستگاه های اجرایی در این راستا تشکیل 
و مصوبــات معوق این کارگروه را تعیین تکلیــف کنند.وی افزود: کوتاه کردن 
و تســهیل فرآیند ســرمایه گذاری از رویه های اصلی مدیریت استان است و بر 
زمین ماندن مصوبات کارگروه امور زیربنایی این رویه را نقض می کند.استاندار 
کردســتان به شکل گیری مناسب بسترهای ســرمایه گذاری در استان اشاره و 
تاکید  کرد: هر مدیری باید خود را در قبال توســعه استان حتی به اندازه یک 

قدم مسئول بداند و برای تسهیل گری سرمایه گذاری تلاش کند.

تامین آب شرب لرستان در پاییز پیش رو 
بسیار نگران کننده است

رئیــس حوضــه آبریز رودخانــه کرخه و مرزی غرب کشــور گفــت: کاهش 
بارندگی های اخیر در کشور باعث افت منابع آبی شده است ، بنابراین وضعیت 
منابع آبی لرستان در پاییز امسال نگران کننده است .به گزارش خبرنگار ایلنا، 
شــاپور رجایی در نشست با مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان با بیان 
اینکه  به روز رســانی آمار و اطلاعات منابع آب شــرب در اســتان و اشتراک 
گذاری داده ها ضروری و اهمیت دارد ، اظهار داشت : با توجه به بازدید میدانی 
از کوهدشت و رومشــکان و وضعیت وخیم منابع آب این شهرستان ها، افت و 
کاهش منابع آب در حال نزدیک شــدن به یک فاجعه زیســت محیطی است.

وی افزود: گزارشــی از عوامل موثر در رسیدن این مناطق به وضعیت کنونی و 
راهکارهای موجود برای بهبود شرایط، به حوضه آبریز رودخانه کرخه و مرزی 
غرب تهیه و ارسال  شود تا در اولین فرصت با اطلاع به وزیر نیرو اقدامات لازم 
صــورت گیرد.رییس حوضه آبریز رودخانه کرخه و مرزی غرب کشــور تاکید 
کرد: همکاری آب منطقه ای و آب و فاضلاب، برگزاری مستمر جلسات و تبادل 
اطلاعات در شــرایط موجود لازمه موفقیت و پیشــبرد اهداف  آبی در استان 
خواهد بود.رجایی گفت: شــرکت آب منطقه ای نســبت به شناسایی ظرفیت 
چاه های کشاورزی و سایر منابع در شرایط بحرانی و احتمال کمبود آب شرب 
در سال آبی پیش رو، تهیه تحلیلی از روند تغییرات فصلی از نظر کمی و کیفی 
منابع آبــی موجود، مقدار کمبود آب، زمان مواجهه با آن و راهکارهای جبران 
این کمبود، اقدام و نتیجه را به حوضه آبریز کرخه و مرزی غرب ارســال کند.

وی بیــان کرد: تامیــن اعتبار مورد نیاز جهت تکمیل و تجهیز ایســتگاه های 
هیدرومتری استان در حوزه کرخه طی کوتاه ترین زمان صورت خواهد گرفت.

تکذیب خبر استقرار معدن جدید 
در کرکس کوه نطنز

روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان در اطلاعیه ای 
صدور پروانه اکتشــاف و بهــره برداری معدن جدیــد در کرکس کوه نطنز را 
تکذیب کرد.روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان 
در پی انتشــار خبری در رســانه محلی شهرســتان نطنز مبنــی بر موافقت 
مدیرکل منابع طبیعی اســتان با واگذاری معدن جدید ماده فلزی در محدوده 
کرکس کوه شهرســتان نطنز ضمن تکذیب شــایعات مطرح شده، اعلام کرد: 
با توجه به ممنوعیت های قانونی موجــود در خصوص واگذاری جدید هر نوع 
ماده معدنی )فلزی و غیرفلزی( در محدوده کوه کرکس در شهرســتان نطنز، 
موضوع استقرار معدن جدید در این محدوده منتفی است.در ادامه آمده است: 
چنانچه اســتعلامی از اداره کل صنعت معدن و تجارت استان در سایر مناطق 
آن شهرســتان به این اداره کل واصل شــود پس از بررســی محدودیت ها و 
ممنوعیت های قانونی و طرح موضوع در کمیته بررسی امور معادن اداره کل و 
با رعایت اصول و مقررات، روند پاسخگویی به استعلامات واصله حسب تکلیف 
قانونی صورت می گیرد.در ادامه آمده اســت: به آگاهی مردم شــریف، طبیعت 
دوست و هوشــیار شهرستان نطنز می رساند به اســتناد ماده ۲ قانون اصلاح 
قانون معادن )مصوب ۱۳۹۰(؛ در اجرای اصل ۴۴ و ۴۵ قانون اساسی مسئولیت 
اعمال حاکمیت دولت بر معادن کشور و حفظ ذخایر معدنی و نیز صدور اجازه 
انجــام فعالیت های معدنی مقرر در این قانــون و نظارت بر امور مزبور و فراهم 
کردن زمینه توسعه فعالیت معدنی، دستیابی به ارزش افزوده مواد خام معدنی، 
توســعه صادرات مواد معدنی با ارزش افزوده، ایجاد اشتغال در این بخش و نیز 
افزایش سهم بخش معدن در توسعه اقتصادی و اجتماعی کشور بر عهده وزارت 
صنعت، معدن وتجارت است. همچنین به استناد ماده ۱۶ )ماده ۲۴ اصلاحی( 
همین قانون جهت تسریع در امر اکتشاف و بهره برداری از معادن، دستگاه های 
اجرایی و متولیان قانونی مکلفند حداکثر ظرف دو ماه نسبت به استعلام وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت برای صدور پروانه اکتشــاف در مواردی مانند حریم 
قانونی راه ها و راه آهن، داخل شهر ها و حریم قانونی آن، حریم قانونی سد ها و 
شبکه های توزیع آب و حوضه های سد ها و قنوات داخل جنگل ها و مراتع حریم 
اماکن مقدسه و ابنیه تاریخی، حریم پادگان ها و محل استقرار نیرو های مسلح، 
مناطق چهارگانه محیط زیست، حوزه های دارای مواد پرتو زا بیش از حد مجاز، 
اســتعلام از دستگاه های ذیربط توســط وزارت صنعت و معدن و تجارت فقط 
یکبار برای صدور پروانه اکتشاف صورت می گیرد و اعلام نظر برای کل محدوده 
مــورد تقاضا صورت گیرد و عدم اعلام نظر در مهلــت مقرر به منزله موافقت 
دستگاه های مذکور تلقی می شود. بنابراین با توجه به صراحت قانون، اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان به عنوان یکی از دستگاه های گیرنده استعلام 
و تنها در خصوص جنگل ها و مراتع )بر اساس قوانین و مقررات جاری سازمان 
متبوع( اظهار نظر و بررســی مابقی موارد مترتب بــر فعالیت معدنی از جمله 
هرگونه مسائل و مشکلات اجتماعی احتمالی بر عهده دستگاه متولی )اداره کل 

صنعت معدن و تجارت( است.

اورهال نیروگاه شازند 
در زمان آلایندگی انجام شود

اســتاندار مرکزی گفت: اورهال نیروگاه شــازند در زمان آلایندگی انجام شود.
دکتر فرزاد مخلص الائمه ۲۲ شــهریورماه در کارگــروه کاهش آلودگی هوای 
اســتان مرکزی اظهار کرد: در سفر ریاست جمهوری تمام تلاش استان بر این 
بود که ظرفیتی ایجاد شود تا مبنایی برای بازنگری طرح جامع کاهش آلودگی 
هوا و اقدامات آینده باشــد.وی با بیان اینکه در هیچ کدام از جلسات استان در 
زمان سفر ریاست جمهوری مسئله محیط زیست و آلودگی هوا فراموش نشد، 
گفت: مسلما در بحث آلودگی هوا باید به اشکال مختلف مشارکت مردم اتفاق 
بیفتد، حتی می توان گزارشی که مشاور در بحث بروزرسانی طرح جامع کاهش 
آلودگی هوا ارائه داده به عنوان اسناد پشتیبان اقدامات انجام شده منتشر شود 
و گــزارش نهایی بازنگری این طرح به عنوان پیش نویس نیز مهرماه منتشــر 
خواهد شد.مخلص الائمه با تاکید بر اینکه در بحث فیلتراسیون هنوز به اجماع 
و نتیجه قطعی نرســیده ایم، اما تلاش بر این است که اگر تصمیم بر استفاده 
از مازوت باشــد، مازوتی مصرف شود که سولفور کمی داشته باشد، افزود: برای 
اورهال نیروگاه حرارتی شازند باید دو واحد بعد از نیمه اول آذرماه از مدار خارج 

شود و تعمیرات اساسی به آن زمان موکول شود.

اخبار کوتاه

معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط 
زیست خوزستان گفت: در مخزن شماره ۵ در 
جنوبی ترین بخش تالاب هورالعظیم هیچ آبی 

وجود ندارد و کاملا خشک است.
سید عادل مولا گفت: در حال حاضر وضعیت 
آبی تالاب هورالعظیم خوب نیست و حدود ۷ 
هزار هکتار از وسعت این تالاب با کمبود شدید 
آب مواجه است. معاون محیط طبیعی اداره کل 
حفاظت محیط زیست خوزســتان می گوید: 
میزان ورود آب به هورالعظیم بسیار کم است 
و دمای بالا و تبخیر زیاد آب نیز موجب ایجاد 

این شــرایط در تالاب شــده است. به گفته او 
میزان آبگیری تالاب هورالعظیم در هر مخزن 
متفــاوت اســت، در حال حاضــر مخازن ۱ و 
۲، حــدود ۶۰ تا ۷۰ درصــد آب دارند، اما در 
مخزن شــماره ۵ در جنوبی ترین بخش تالاب 
هورالعظیــم هیــچ آبی وجود نــدارد و کاملا 
خشک اســت.این مقام مسئول گفت: در سال 
۱۴۰۱ در بخش ایرانی تالاب هورالعظیم حدود 
۳۵۰ هکتــار دچار حریق شــده، اما در بخش 
عراقی تالاب حدود ۲۳ هزار هکتار دچار حریق 
شــده و آثار منفی آن به سمت ایران می آید.

مولا گفت: هر چند فعلا در بخش ایرانی تالاب 
هورالعظیم شاهد تلف شدن ماهیان نبوده ایم، 
اما قطعا اتفاقاتــی رخ خواهد داد، زنگ خطر 
وضعیت تــالاب هورالظیم به صــدا درآمده و 
هشدار ها داده شده است.  مکاتبات زیادی برای 
تامین حداقل آب تالاب و برداشت نکردن آب 
از بالادست با توجه به کشت های پاییزه پیش 
رو انجام شــده اســت و باید ببینم چه اتفاقی 
پیش می آید. آتش سوزی ها، افزایش دمای آب، 
کاهش اکســیژن آب و مــرگ و میر آبزیان از 

مشکلات کم آبی تالاب هستند.

امســال ۳۸ مورد آلودگی نفتی در آب های اســتان بوشهر 
رخ داده که در آخرین مورد، سواحل مناطق جنوبی استان 
تحت تاثیر عملیات نفتی کشــورهای همسایه آلوده شده 
اســت. از ابتدای امسال ۳۸ مورد آلودگی دریایی در بوشهر 
رخ داده کــه ۹ مورد از این میــزان مربوط به آلودگی های 
نفتی فراساحل، ۳ مورد آلودگی ناشی از تاسیسات خشکی 
و مابقی مربوط به کشتی های متردد و سایر عوامل موثر در 

ایجاد آلودگی دریایی بوده است.
ســواحل جنوبی اســتان بوشــهر از ابتدای نیمه مردادماه 

امسال شاهد آلودگی نفتی وسیع بوده که در مرحله نخست 
بررسی برای شناســایی منبع آلودگی در دستور اداره کل 
بنادر و دریانوردی بوشــهر قرار گرفت.در این زمینه سعی 
شد از ظرفیت پایش های پهبادی، کوادکوپتر و شناورهای 
تندرو اســتفاده و همچنین روش نوین اســتخراج تصاویر 
ماهواره ای منطقه خلیج فارس اســتفاده شود.با بررسی ها و 

مدل ســازی های انجام گرفته مشخص شد احتمال قریب 
به یقین آلودگی آب های ســواحل جنوبی از محل مناطق 
نفتی کشــورهای همســایه )میادین نفتی العربیه( است.
به گزارش ایســنا و به نقل از پایگاه اطلاع رســانی سازمان 
بنادر و دریانوردی،  در این راســتا هماهنگی برای انعکاس 
موضوع به متولی محیط زیســت منطقــه خلیج فارس از 

طریق ســازمان های محیط زیســت و بنادر و دریانوردی 
 انجام شده است، همچنین در آلودگی اخیر سواحل سیراف
 تیــم مقابله با آلودگی به منطقه اعزام و به صورت فیزیکی 
نســبت به جمع آوری لکه ها و تاربال های نفتی رسیده به 
ســاحل اقدام کرد؛ این آلودگی بــه صورت صددرصد قابل 
پاک ســازی نبوده و هنــگام وقوع آن، اثــرات مخربی در 
محیط زیست ساحل باقی می گذارد، اما با این حال از تمام 
ظرفیت ها برای پاک ســازی به صورت حداکثری استفاده 

شد.

چند روزی اســت که داروخانه های سمنان با کمبود سرُم 
روبرو هســتند و مردم با مشکل مواجه شده اند، مسئولان 
علوم پزشــکی سمنان می گویند این مشکل تا هفته آینده 

رفع خواهد شد.
به گــزارش مهر، »ســمنانی ها برای تهیه ســرم تا هفته 
آینده صبر کنند« این بخشــی از صحبت های مســئولان 
دانشــگاه علوم پزشکی سمنان در پاسخ به مطالبات مردم 
در خصوص کمبود مقطعی ســرم در داروخانه ها اســت. 
داروخانه هایی که به خصــوص در روزهای اخیر با کمبود 
انواع سرم شــامل شستشــو، تزریقی و… روبرو هستند.

کمبود ســرم در داروخانه های استان سمنان طی روزهای 
گذشــته گروهی از مردم را با مشکل روبرو کرده است در 
عین حال اما برخــی آن را مقدمه ای برای افزایش قیمت 
ســرم می دانند و گروهی نیز شــرکت های پخش و توزیع 
دارو را مقصــر می دانند در این بین مســئولان در تلاش 
هستند تا مشــکلات را برطرف کنند.یک شهروند با بیان 
اینکه ســرم در داروخانه های سمنان کمیاب و بعضاً نایاب 
شده اســت، به خبرنگار مهر، می گوید: در ماه های گذشته 
به راحتی می توانســتید در هر داروخانه ای سرم مورد نیاز 
خود را تهیه کنید اما اخیراً سرم در داروخانه ها از دسترس 
بیماران خارج شده و برای تهیه آن باید تمام داروخانه های 
سطح شهر را جستجو کرد.احسان علوی با بیان اینکه برای 
درمان بیماری خود باید هفته ای یک بار سرم تزریق کند، 

بیان داشــت: دو روزی است که به هر داروخانه ای مراجعه 
می کنیم، به ما اعلام می شــود »سرم نداریم« و حتی یک 
عدد ســرم را نمی توانیم در شــهر ســمنان پیدا کنیم لذا 
ســوال ما از مسئولان این اســت که در صورت نبود سرم 
در داروخانه ها باید به کجا مراجعه کنیم؟ مریم شمشادی 
یکی دیگر از بیمارانی اســت که برای پانسمان زخم خود، 
نیاز به سرم دارد وی با بیان اینکه دیالیز سیستم بدنی وی 
را ضعیف کرده و اگر از سرم استفاده نکند به بیماری های 
عفونی مبتلا می شود، می گوید: داروخانه در ابتدا گفت که 
سرم ندارد اما پس از اینکه فهمید دیالیز می شوم، یک عدد 
سرم را در نایلون مشکی قرار داد و تاکید کرد کسی متوجه 

وجود سرم در داروخانه نشود.
این دســت اظهارنظرها از سوی شــهروندان سمنانی اما 
گمانه ها و شائبه هایی را نیز مبنی بر افزایش قیمت سرم ها 
مطرح کرده موضوعی که مسئولان بهداشت و درمان کشور 
و دو دانشــگاه علوم پزشکی سمنان و شاهرود آن را تأیید 
نکردنــد. همچنین حضور میدانی خبرنگار مهر و گفتگو با 
داروخانه داران نیز این موضوع را به تأیید نرســاند هرچند 
داروخانه داران آن را تکذیب هــم نکردند.موضوع کمبود 
سرم اما تنها به ســمنان هم معطوف نیست. علی ناصری 
ساکن شــهر گرمسار است و با اشــاره به کمبود سرم در 
داروخانه های این شهر به خبرنگار مهر، می گوید: پسر من 
تازه عمل جراحی انجام داده و بر اساس تجویز پزشک باید 

محل جراحی را با ســرم شستشو و ضد عفونی کنیم حال 
آنکه سرم در داروخانه ها وجود ندارد.وی با بیان اینکه تمام 
داروخانه های شــهر را زیر رو کردم اما ســرمی پیدا نکردم 
سرانجام با مراجعه به یکی از داروخانه ها و با کلی التماس 
و خواهش توانســتم ســرم پیدا کنم، ابراز کرد: البته سرم 
شستشــو با قیمت ۱۵ هــزار و ۳۰۰ تومان در بازار عرضه 
می شود اما داروخانه سرم را با قیمت ۱۸ هزار تومان به من 
فروخت.متقاضیان سرم و دارو در استان سمنان به وضوح 
دو مطالبه از شــبکه بهداشت و درمان دارند نخست اینکه 
بازار عرضه ســرم و دارو را ساماندهی کنند و سپس جلوی 
سو ءاستفاده برخی افراد از وضعیت موجود نیز گرفته شود.
یک داروخانه دار کــه البته نام خود را عنوان نکرد با بیان 
اینکه کمبود سرم به دلیل عدم پخش آن توسط شرکت های 
دارویی است وگرنه هر میزان سرم که به داروخانه بیاید ما 
ملزم به پخش هســتیم، گفت: در مجموع دو الی سه سرم 
در داروخانــه برای بیمارانی که واقعــاً وضعیت حادّ دارند، 
نگه داشــته و مابقی را فروخته ایم از ســوی دیگر افزایش 
قیمت از ســوی داروخانه ها رقم نخورده و اگر هم باشد ما 
اطلاعــی نداریم و در خرید جدید از شــرکت های دارویی 

اعمال می شود.
مسئولان استان ســمنان اعلام کردند که کمبود سرم در 
داروخانه ها در سراســر کشــور وجود دارد و تنها اســتان 
سمنان با این مشکل دست و پنجه نرم نمی کند. معاون غذا 

و داروی دانشگاه علوم پزشکی سمنان در گفتگو با خبرنگار 
مهر، ضمن اشاره به کمبود کشوری محلول های تزریقی از 
تصمیم ســازمان غذا و دارو برای رفع کمبود محلول های 
تزریقی خبر داد و گفت: شــرکت های تولیدکننده سرم با 
سه شــیفت کاری و تمام وقت کار می کنند تا نیاز کشور 

به سرم را رفع کنند.
شهرام یغمایی با بیان اینکه بر اساس دستورالعمل سازمان 
غذا و دارو، بخشــی از نیاز محلول های تزریقی در کشور از 
منابع خارجی تأمین و تهیه می شــود، بیان کرد: در هفته 
اخیر دو محموله به کشــور وارد شــد و محموله های دیگر 
نیز در حــال بارگیری و آماده حمل هســتند تا در هفته 
آینده مشکل بازار سرم های تزریقی در داروخانه های سطح 
شهر ســمنان رفع شده و شهروندان نیز به سرم دسترسی 
پیــدا کنند.وی با بیان اینکه ســازمان غذا و دارو با صدور 
دستورالعملی بیمارســتان ها را در اولویت توزیع سرم قرار 
داده اســت، اظهار کرد: بر پایه این دســتورالعمل اولویت 
بندی با بیمارســتان ها، درمانگاه ها و داروخانه های سطح 
شــهر خواهد بود لذا در هفته آینده مشکل برطرف خواهد 
شــد.بیمار برای درمان خود باید رنج های زیادی را تحمل 
کند اما در این میان مشکلات توزیع و کمبود دارو و قیمت 
تجهیزات پزشکی، کمر بیمار و همراهان بیمار را خم کرده 
است. مسئولان باید در این زمینه تمام تلاش خود را کنند 

تا بیماران با خیال راحت به درمان خود ادامه دهند.

جنوب تالاب هورالعظیم کاملا خشک است

ثبت ۳۸ مورد آلودگی دریایی در آب های بوشهر

کمبود سرم در داروخانه های سمنان

زباله گردان در نهبندان جولان می دهند و طرح ساماندهی 
زبالــه گردها، همچنان منتظر تصویــب واگذاری زمین در 
شورای اسلامی شهر است.به گزارش خبرنگاران جوان، شاید 
تا چندی پیش موضوع زباله گردی در نهبندان پررنگ نبود 
و یا کمتر به آن پرداخته شده بود، اما اکنون این زباله گرد ها 
به یک معضل شهری برای شهروندان نهبندانی تبدیل شده 
و بار ها این موضوع در جلسات مسئولین حوزه شهری بیان 
شده است، اما به نظر می رســد هنوز اقدامی عملی در این 
خصوص در شهر نهبندان برای ساماندهی آن ها نشده است.
گزارش خبرنگار ما حاکی از این است که در معابر اصلی و 
فرعی شهر نهبندان جایگاه هایی برای سطل های زباله تعبیه 
شده، اما در بسیاری از موارد این سطل ها روی جایگاه خود 
نبوده و چه بسا بسیاری از آن ها توسط زباله گرد ها واژگون 
شــده و زباله هایشان در ســطح خیابان پخش شده است.
این گزارش حاکی اســت حضور زباله گرد ها در شهر، رها 
شدن سطل های زباله و پخش شدن زباله ها در کف خیابان 
چهره ای دیگر از نهبندان که تمدنی بیش ۵ هزار ساله دارد 
را به نمایش گذاشــته و این موضوع نارضایتی مردم را در 
پی داشته است.شــهردار نهبندان در پاسخ، سخنانش را با 

گفتن این جمله آغاز کرد که )شــهر خوب را شــهروندان 
خوب می سازند( و گفت: بســیاری از شهروندان نهبندانی 
برای ریختن زباله به داخل سطل های شهری همکاری لازم 
را ندارند بلکه مشــاهده شده که زباله ها و حتی نخاله های 

ساختمانی را در کنار آن قرار می دهند.
صادق بختیاری افزود: در طراحی جایگاه های ســطل های 
زبالــه که در گذشــته انجام شــد تعدادی جایــگاه برای 
قرارگیری سطل ها روی جداول خیابان های اصلی تعبیه و 
جانمایی شد، اما این تعداد برای شهر نهبندان کافی نبود و 
پس از آن تعدادی دیگر برای شــهر خریداری شد، اما  بود 
و از این رو در خیابان ها قرار دارند.نهبندانی ها برای ریختن 
اشغال در ســطل زباله همکاری ندارند.شــهردار نهبندان 
می گوید: در اعتبارات تملک و دارایی های شهرســتان، یک 
میلیارد تومان برای موضوع ساماندهی پسماند ها اختصاص 
دادیم و در صورت تخصیص این رقم برای تمام سطل های 
زباله جایگاه اســتقرار تهیه خواهیــم کرد.صادق بختیاری 

تأکید کرد: به منظور برون سپاری فعالیت های شهرداری، 
مدیریت پســماند از مبدأ طی قراردادی به انجمن حمایت 
از زندانیان نهبندان واگذار شــده و در صورتی که تا پایان 
شهریورماه امسال اقدامی صورت نگیرد این قرارداد فسخ و 
به بخش خصوصی واگذار می شود.رئیس انجمن حمایت از 
زندانیان نهبنــدان نیز در این خصوص گفت: طرح تجمیع 
و ســاماندهی زباله گرد ها در دست اقدام است و به زودی 
شاهد جمع آوری زباله های خشک و تفکیک شده از درب 
منازل و ســاماندهی زباله گرد ها در این شهر خواهیم بود.
فرهــی افزود: در این طرح، پلاســتیک های زباله به منازل 
شهروندان تحویل می شود و این زباله ها توسط همان زباله 
گرد ها که آن ها را ساماندهی خواهیم کرد، جمع آوری و در 
مکانی تجمیع می شود که این امر موجب درآمدزایی برای 

زباله گرد ها و مردم می شود.
رئیــس انجمن حمایــت از زندانیان نهبنــدان به ضرورت 
واگــذاری زمین بــرای تجمیع زباله گرد هــا و کارگاه های 

بازیافت زباله تأکید کرد و گفت: طی نامه ای به شهرداری، 
واگذاری موقت محوطه کشــتارگاه قدیم نهبندان را برای 
این موضوع درخواســت کردیم و که در جلســه شــورای 
اسلامی شــهر نهبندان برای آن تصمیم گیری خواهد شد 
و تا زمانی که این زمین به انجمن واگذار نشــود عملًا کار 
ساماندهی انجام نمی شود.ســطل هایی که در مرحله دوم 
تهیه شــد فاقد جایگاه استقرار هستند.فرهی بیان کرد: در 
آینده زمینی برای تجمیع زباله ها و کارگاه های تفکیک زباله 
در مجتمع صنوف آلاینده شهر نهبندان اختصاص خواهد 
یافت.او گفت: زباله گرد ها شناســایی شــده و خودرو های 
جمع آوری هم با برچسب های مخصوص شناخته خواهند 
شــد و در صورت مشاهده زباله گرد کنار سطل زباله با وی 
برخورد قانونی می شود.اجرای طرح ساماندهی زباله گرد ها 
در نهبندان که قرار اســت منجر به پاکیزه شدن شهر شود 
منتظر تأیید واگذاری زمین از ســوی شورای اسلامی شهر 
نهبندان اســت تا یکــی از معضلات اجتماعی این شــهر 
کمرنگ شود و از سوی دیگر شهرداری نیز مهلتی تا پایان 
شــهریور امســال برای اجرای این طرح به سازمان انجمن 

زندانیان داده است.

زخم زباله گردی بر پیکر نهبندان 


